استمارة مستخلصات رسائل واطاريح الماجستير والدكتوراه في جامعة البصرة

الكلية: الآداب المشام خماس الزيدي

القسم: التاريخ المشرف: أ.م.د. ياسين طه ياسين الهارون

التخصص: التاريخ الحديث والمعاصر الشهادة: الماجستير

عنوان الرسالة أو الأطروحة:

احوال البصرة الاقتصادية بين عامي (1968- 1979) دراسة تاريخية

ملخص الرسالة أو الأطروحة:

تأتي أهمية دراسة الحقبة بين عامي 1968-1979 لأنها حقبة لها مميزاتها السياسية والاقتصادية في العراق والتي انعكست على الحياة الاقتصادية للبصرة بشكل خاص, وتضمنت الرسالة مقدمة وتمهيداً وثلاثة فصول وخاتمة, تناول الفصل التمهيد التطورات السياسية و اثرها على الاحوال الاقتصادية في البصرة بين عامي 1958-1978, كما تناول الفصل الاول خطط وقرارات الدولة و اثرها على الزراعة في البصرة بين عامي 1968-1979, وتناول الفصل الثاني النشاط الصناعي في البصرة ومنها تأميم النفط والشركات الاحتكارية والاتفاقيات الاقتصادية التي عقدها العراق مع الدول الاشتراكية, وركز الفصل الثالث على سياسة الدولة التجارية و اثرها على النشاط التجاري في البصرة في تنفيذ العديد من التحولات التجارية والاجتماعية, وبحث تجارة الصادرات النفطية وتجارة الاستيرادات غير النفطية, ودور قطاع النقل والمواصلات في تجارة العراق, وتنتهي هذه الدراسة بعدد من الاستنتاجات والتحليلات.

Gollege: Arts Name of stude: Rafal Husham Khamas Al-Zaidi

Dept: History Name of supervisor: Asst. professor Dr. Yassin Taha Yassin Al-Haroun

Certificate: Master Specialization: History of modetn and contemporary

Title of Thesis

Basrah Economic Conditions From (1968-1979) A Historical Study

Abstract of Thesis

The study of the period between 1968-1979 is significant due to the political and economic characteristics which distinguish it from other periods because the political stability is particularly reflected on the economic life in basrah. The study consists of an introduction, three chapters .The introduction deals with the political developments and their impact on the economic of basrah between 1958-1968. Chapter One studies the plans and laws of the government and their impacts on the agriculture in basrah between 1968-1979. Chapter Two covers the industrial activity in basrah including the nationalization of oil, monopolizing companies and the economic treaties signed by Iraq with the socialist countries. Chapter Three focuses on the commercial policy of the government and its impact on the commercial activity in basra especially in implementing many of the economic and social changes with regard to the nationalization of oil and extending full national sovereignty on the oil resources . It also studies the oil exports and the non- oil imports moving to the sector of transport and paying special attention to river transport and its importance in the economy of Iraq . The study ends with some conclusions and analyses .